
Vážení spoluobčané,
máme za sebou vánoční období a doufám, že jste ho, stejně jako já, prožili v pohodě  
a v klidu se svými blízkými, odpočinuli si a načerpali dostatek sil do příštích dní. Stojíme 
na prahu nového roku 2024, období nových očekávání a plánů, v němž si často dáváme 
i různá předsevzetí. Byl bych rád, kdybychom v nich nemysleli jen na sebe, ale také na 
ostatní okolo nás, protože všichni víme, že život není ideální a někdy ani spravedlivý. 
Vhodným chováním a úctou k druhému člověku si ho však můžeme alespoň trošičku 
zpříjemnit. Proto si upřímně přeji, abychom se v tom nadcházejícím novém roce snažili 
být k sobě navzájem ohleduplní a tolerantní, abychom dramaticky neřešili nepodstatné 
věci, protože nám to znepříjemňuje život. Věřím, že v sobě každý z nás najde odhodlání 
a sílu ke zlepšení a upevnění mezilidských vztahů.
Rád bych také využil této příležitosti a poděkoval všem spolupracovníkům a obětavým 
spoluobčanům, kteří v uplynulém roce dokázali přiložit ruku k dílu a podíleli se na rozvoji 
našeho městyse, pomáhali při kulturních akcích nebo tam, kde to bylo potřeba.
Závěrem vám za sebe i za všechny zastupitele přeji do nového roku především pevné 
zdraví, hodně štěstí, pohody a klidu.

Marek Langer,
starosta Lukova 
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Zastupitelé projednali a schválili „Závěrečný účet městyse Lukov za rok 2022“ včetně 
příloh, „Zprávu o výsledku přezkoumání hospodaření za rok 2022“, „Účetní závěrku“ 
sestavenou k 31. 12. 2022 a „Výsledek hospodaření městyse Lukov za rok 2022“.

Z JEDNÁNÍ ZASTUPITELŮ V ROCE 2023
ČERVEN

Schválili zprávy o hospodaření

Do výběrového řízení na rekonstrukci kulturního domu v Lukově se přihlásily tři 
stavební firmy. Zastupitelé schválili společnost M+T Hříbek GROUP s nejnižší cenou, 
a to 4 732 592 korun. Současně souhlasili s tím, že městys tuto investici uskuteční  
i pokud na ni neobdrží dotaci. Lukovu i tak zůstane na účtu dostatečná finanční rezerva.

ZÁŘÍ
Kulturní dům by opravili i bez dotace

Starosta informoval o jednání architektonické komise při Správě Národního parku 
Podyjí, která se zabývala pozemky k zástavbě v Územním plánu Lukova. Jednalo se  
o lokalitu B7 za úřadem městyse, kde se počítá se čtyřmi stavebními parcelami. Komise 
souhlasí s parcelací na tři stavební pozemky. U další plochy k zástavbě B8, která je  
v soukromém vlastnictví, komise akceptuje parcelaci příčně ke komunikaci. Pro obě 
lokality bude vypracována zastavovací studie, kterou projedná architektonická komise.

O stavebních parcelách jednala architektonické komise

Zastupitelé schválili výsledek výběrového řízení na stavební práce „Revitalizace veřejného 
prostranství – Lukov – II. etapa“. Vítězem se stal Geo-stav Valeč, který ze tří firem nabídl 
nejnižší cenu - 1 897 038 korun. Z této částky 85 procent uhradí dotace. Firma Colas CZ 
vyhrála výběrové řízení na zakázku „Lukov, oprava cest, turistických a cyklistických tras“. 
Ze tří firem podala nejnižší nabídku ve výši 3 180 901 korun. Zastupitelé rovněž souhlasili 
s výsledkem výběrového řízení. Městys na ni získal 85 procentní dotaci.

LISTOPAD (čtvrtek 2. 11.)

Výběrová řízení na firmy

Na financování Integrovaného dopravního systému Jihomoravského kraje zastupitelé 
odsouhlasili na rok 2024 částku 26 100 korun. Jde o každoroční příspěvek obcí, 

Příspěvek na autobusovou dopravu
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Vzhledem k novým právním úpravám byly městysem vypracovány nové obecně závazné 
vyhlášky. Jedna z nich - o místním poplatku za užívání veřejného prostranství, navyšuje 
od roku 2024 cenu za přenosná reklamní zařízení z 300 na 500 korun za rok. U pevně 
zabudovaných je to z 600 na 800 korun. Za vyhrazení parkovacího místa se zvýšila 
částka z 1000 na 2000 korun. Rovněž bylo zpoplatněno užívání veřejného prostranství  
v okolí nových hřišť. Další nová obecně závazná vyhláška o místním poplatku z pobytu 
jej zvyšuje z 15 na 20 korun za osobu. Podle zákona se ale nevztahuje na děti a na 
mládež do 18 let. Oba dokumenty byly většinou zastupitelů schváleny.

LISTOPAD (úterý 28. 11.)

Ceny za parkování, ze reklamu i poplatky za ubytování jsou vyšší

Starosta předložil zastupitelům žádost města Znojma o příspěvek na terénní sociální 
služby ve výši 18 300 korun. Částka vychází z pravidel a kritérií Jihomoravského kraje 
a je vypočítána takzvaným solidárním způsobem, tedy podle počtu obyvatel. Jde 
především o pečovatelské služby, osobní asistenci, ranou péči, sociální rehabilitaci 
nebo odlehčovací službu. Zastupitelé částku schválili.

Podpoří sociální služby

Zastupitelé souhlasili s výběrovým řízením na dodavatele fotovoltaické elektrárny 
pro městys. Ze tří přihlášených byl vybrán Bc. Jiří Novotný, který předložil nejnižší 
cenovou nabídku ve výši 1 950 283 korun. Městys na pořízení fotovoltaiky obdrží 
dotaci, zbývající část uhradí z vlastních zdrojů.

PROSINEC (pátek 8. 12.)

Fotovoltaika na střechách dvou budov městyse 

který představuje 100 korun na obyvatele. V Lukově bylo v roce 2023 evidováno  
261 obyvatel, proto výše uvedená částka.

Zastupitelé projednali a schválili rozpočet městyse na rok 2024. Příjmy představují 
17 686 700 korun, výdaje 31 773 600 korun. Rozdíl ve výši 14 086 900 korun bude 
uhrazen z úspor z minulých let. Starosta současně informoval, že letos bylo podáno 
devět žádostí o dotace a všechny byly kladně vyřízeny.

PROSINEC (středa 29. 12.)

Lukov má schodkový rozpočet

Více informací ze zastupitelstev najdou zájemci na webových stránkách městyse 
Lukov, v sekci úřad, dokumenty. 
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Nový vstup, včetně toalet  
a zrenovovaného sálu v původní 
velikosti, bude mít kulturní dům 
na návsi. Rekonstrukce vyjde na  
4 732 592 korun. Začala v listopadu 
minulého roku a skončí letos v květnu. 
Městys čekal na vyřízení vloni podané 
žádosti o dotaci z Ministerstva pro 
místní rozvoj. Ta byla v polovině 
prosince přiznána ve výši 49 procent  
z celkových uznatelných nákladů.

Dlouho očekávaná revitalizace části návsi 
zahrnovala obnovu chodníků a silnice 
od penzionu U Všetečků po kadeřnictví  
u Michálků. Uskutečnila se od konce února 
do května loňského roku. Její součástí bylo 
i vydláždění vjezdů k rodinným domům  
a prostranství před penzionem U Všetečků. 
Dále pak vybudování nových parkovacích 
stání podél penzionu Adalbert, u prodejny 
potravin a u kostela svatého Jiljí. Kolem 
travnatých ploch byly také položeny 
obrubníky. Investice vyšla na 4 465 387 
korun, z toho dotace představuje 3 544 
695 korun. Městys ze svého rozpočtu 
zaplatil 920 692 korun. „Rekonstrukce této 
ulice se neobešla bez problémů. Bohužel 
během stavby došlo k propadání silnice. 
Po důsledném prozkoumání bylo zjištěno, 
že pod jejím povrchem jsou kaverny hluboké 15 až 20 centimetrů. Proto došlo na 
sanaci vozovky, na kterou byl položen nový asfaltový povrch,“ informoval starosta 
Marek Langer. Poznamenal, že městys nechal zpracovat rozpočet na opravu a bude 
na ni žádat dotaci.

NOVÁ DLAŽBA I STROMY NA NÁVSI

Obnovená část návsi

KULTURNÍ DŮM POMŮŽE OPRAVIT DOTACE 

Stavební práce v interiéru kulturního domu
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Nové workoutové hříště, které se stane součástí hřiště dětského ve spodní části 
návsi, bylo v průběhu loňského roku doplněno o sestavu posilovacích strojů pro 
dospělé. U fotbalového hřiště byly  
v závěru minulého roku vyhloubeny 
základy nové startovací dráhy pro 
hasiče. Všechny tyto aktivity jsou 
součástí „Zóny aktivního odpočinku – 
II. etapa“ s celkovými náklady ve výši 
976 044 korun. Městysi byla přiznána 
dotace 762 056 korun, z obecní 
pokladny tak doplatí pouze 213 988 
korun.

WORKOUTOVÉ HŘIŠTĚ 
I STARTOVACÍ DRÁHA PRO HASIČE

…a startovací dráhy pro hasiče

Budování workoutového hřiště

Letos začne II. etapa revitalizace návsi. Zahrnuje úpravu plochy v okolí dětského 
hřiště, k němuž bude vydlážděna příjezdová cesta. Stejně tak k rodinným domům 
číslo 58 a 59. U vodárny vzniknou čtyři parkovací místa. Městys na revitalizaci této 
části návsi získal dotaci ze Státního fondu životního prostředí. Dotace, tentokráte 
z Ministerstva pro místní rozvoj, přispěje na opravy příjezdových cest k rodinným 
domům číslo 62 a 63.

OBNOVA NÁVSI POKRAČUJE
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Suché a poškozené dřeviny v Nové Vsi budou vykáceny a nahradí je nové. Stromy, 
které potřebují odborný zásah, ošetří arboristé. Na vytipovaných místech zde budou 
umístěny nové lavičky. Vysoké douglasky na dvoře úřadu nahradí rovněž nová výsadba. 
Na obě úpravy obdržel městys dotaci ze Státního fondu životního prostředí.

ZELEŇ V NOVÉ VSI I U ÚŘADU MĚSTYSE

Na střeše kulturního domu bude letos instalována fotovoltaická elektrárna o výkonu 
17 KWP. Druhá o výkonu 30 KWP bude umístěna na garáži na dvoře úřadu městyse. 
„Energii, kterou vyrobí, využijeme pro vlastní spotřebu. Zákon o sdílené energetice 
začne platit od začátku července. O tom, zda městys bude přebytky vyrobené elektřiny 
sdílet nebo prodávat do sítě, rozhodnou zastupitelé,“ upřesnil starosta.

FOTOVOLTAIKA UŠETŘÍ ZA ENERGII

Městys získal stavební povolení na zasíťování parcel pro rodinné domy směrem na 
Horní Břečkov, které začne na jaře. U stavebních pozemků za úřadem u cesty směrem 
na Pyramidu se připravuje projekt na prodloužení hlavních řadů vodovodu a kanalizace. 
Pokud bude hotový do jara, uskuteční se zasíťování obou lokalit současně.

STAVEBNÍ PARCELY ČEKAJÍ NA ZASÍŤOVÁNÍ

Nový povrch dostanou letos cesty, které využívají i návštěvníci Lukova. Jsou to: od 
rybníka k Penzionu U Hrádku, dále pak od domu číslo 93 k mlatové cestě za rodinným 
domem Vlasákových v Nové Vsi a od penzionu U Všetečků až po domy s čísly 97 a 84.

OPRAVÍ CYKLISTICKÉ I TURISTICKÉ TRASY

V letošním roce zůstává stejný roční poplatek za svoz, třídění a likvidaci komunálního 
odpadu, a to ve výši 600 korun za osobu. Městys současně upozorňuje, že v rámci 
vládního konsolidačního balíčku dojde u odpadů ke zvýšení sazby DPH z 15 na  
21 procent. „Znamená to, že zvýšení poplatku za odpad se v příštích letech 
nevyhneme. Proto opětovně prosíme všechny spoluobčany o řádné třídění odpadu, 
kterým snižujeme množství směsného komunálního odpadu jako nejdražší položky,“ 
připomněla místostarostka Vladimíra Hochová. Nezměnil se ani roční poplatek za psa, 
který je 100 korun, za každého dalšího psa pak 150 korun. Nové vyhlášky o poplatcích 
městys během ledna zveřejní na svých webových stránkách. Zájemci je najdou ve sbírce 
právních předpisů na www.sbirkapp.gov.cz.

NEMĚNÍ SE POPLATEK ZA ODVOZ 
ODPADU ANI ZA PSY
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Náročný, ale úspěšný rok mají za sebou mladí dobrovolní hasiči. Absolvovali 31 tréninků 
a zúčastnili se 15 závodů v požárním sportu, v nichž sedm krát zvítězili. A to v Podmolí  
s časem 16 vteřin 59 setin vteřiny, Mramoticích (17:66), v Blížkovicích (16:89), v Hrádku 
(17:33), v Únanově (16:55), v Chvalovicích (17:62) a ve Vranovské Vsi (16:37). Druhé místo 
obsadili ve Vítonicích s letošním nejlepším časem 16:32. První požární útok tam dokonce 
zvládli za 14 vteřin 11 setin vteřiny. Druzí byli také v Podmolí (17:11). Třetí příčku obsadili 
v Jezeřanech Maršovicích (17:56). „Do družstva se vloni přihlásilo několik dětí, a pokud 
půjde vše podle plánu, tak začnou za Lukov startovat i starší žáci,“ uvedl vedoucí družstva 
mladých hasičů Pavel Michálek. Byl by rád, kdyby se už letos podařilo uspořádat hasičské 
závody na nové startovní dráze i navázat na úspěchy z loňské sezony.

MLADÍ HASIČI STÁLI SEDMKRÁT 
NA STUPNÍCH VÍTĚZŮ

První zářijovou neděli se konalo tradiční Lukovské posvícení. Dobrovolní hasiči 
přivezli v pátek odpoledne z lesa největší máji v celé historii posvícení. Měřila 
bezmála 27 metrů a s pomocí jeřábu ji postavil Jaromír Jantač. Návštěvníci letos 
poprvé strávili páteční večer na návsi až do ranních hodin s živou hudbou muzikanta 
a zpěváka Martina Kraloviče. Sobotní den zahájila slavnostní bohoslužba v kostele 
svatého Jiljí, po níž se mládež vydala na obchůzku obcí, aby při pohárku vína pozvala 
místní na odpolední a večerní posvícenskou zábavu. Mladí také položili kytici květin 
na hřbitově jako vzpomínku na zesnulé lukovské občany. Odpolední posezení na 
návsi zpříjemnilo Duo Variant. Starosta Marek Langer a předseda dobrovolných 
hasičů Luděk Fiala předali členům hasičského sboru Medaile za věrnost a Medaile 
za dlouholetou práci. Děti si mohly užívat chvíle na kolotoči nebo řádit na skákacím 
hradě. O večerní hudební zábavu se postaralo duo Jerry Band. „Děkuji všem, kteří 
se podíleli na přípravě a průběhu posvícení a také sponzorům, Jaromíru Jantačovi 
za postavení máje a Karlu Matulovi za dodání vína,“ ocenila lukovská místostarostka 
Vladimíra Hochová.

Z KULTURNÍHO ŽIVOTA
Posvícení: rekordní mája i páteční živá hudba

Počasí letošní drakiádě přálo, a tak létali všichni draci, které si děti přinesly. 
„Protože opravdu foukal silný vítr a navíc byl velmi suchý rok, nerozdělali jsme 
tradiční oheň na opékání špekáčků, ale raději jsme je připravili na plynovém grilu. 

Draci létali a vznášeli se „o sto šest“
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Každý se tak mohl zahřát teplým čajem a občerstvit grilovaným špekáčkem,“ 
přiblížila místostarostka. Doplnila, že děti dostaly diplom za účast na drakiádě 
i pěknou odměnu.

Vánoční strom na návsi se rozsvítil v předvečer první adventní neděle. Program uvedla 
slavnostní bohoslužba v kostele svatého Jiljí, po které následoval adventní koncert 
lukovských děvčat. Jejich zpěv všechny naladil na pravou vánoční atmosféru. Farář 
Marek Coufal pronesl u kostela sváteční slovo a požehnal vánočnímu stromu, který se 
pak rozzářil. Stejně jako první svíce na adventním věnci vedle něj. Děti také obdivovaly 
betlém pod vánočním stromem. „Po dlouhé době se k oslavě první adventní neděle 
přidalo i počasí, které nám nadělilo bohatou sněhovou nadílku, čehož využily 
především děti a pořádně si ve sněhu zařádily. Na zahřátí bylo pro všechny příchozí  
v tomto mrazivém počasí připraveno zdarma svařené víno, čaj a nechybělo ani 
bohaté občerstvení připravené lukovskými hospodyňkami,“ popsala místostarostka, 
která jim moc děkuje za přinesené dobroty. Ocenila, že stále se najdou mezi námi 
lidé, kteří jsou ochotni pomoci i bez nároku na jakoukoliv odměnu.

Rozsvícení vánočního stromu

Součástí rozsvícení vánočního stromu byla první prosincovou sobotu mikulášská nadílka. 
Mikuláš s andělem a družinou čertů přijel na povoze na náves, kde se přivítal s dětmi. Čerti 
pak všechny sezvali do pekelného sklepení, kde děti přikládaly ruku na pekelnou knihu. 
Pokud se rozsvítila, dostali svolení odejít z pekla  
k Mikuláši, který měl pro každé dítě za přednesenou 
básničku připravený balíček. Ve sklepení byla  
i čertovská krčma, ve které se zájemci mohli posilnit 
na setkání s pánem pekel. Po mikulášské nadílce 
pokračovalo sousedské setkání u vánočního 
stromu až do pozdních nočních hodin. „Protože se 
nerozdaly všechny připravené mikulášské balíčky, 
rozhodli jsme se o svátku svatého Mikuláše potěšit 
deset dětí hospitalizovaných na dětském oddělení 
Nemocnice Znojmo a ty zbylé předat Mateřské 
škole v Bezkově, kterou navštěvují téměř všechny 
děti z Lukova,“ informovala místostarostka. 
Současně děkuje panu Molíkovi, který věnoval na 
sousedské setkání svařené víno.

Mikuláš, anděl a čerti přijeli na povoze 

Mikulášské balíčky ve znojemské 
nemocnici předal starosta Marek 
Langer
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Během letošní rybářské sezony bylo vystaveno 25 rybářských povolenek, z toho šest 
dětských a jedna povolenka typu „chyť - pusť. Rybáři ulovili celkem 11 kaprů, přičemž 
nejmenší měl 52 centimetrů a největší kusy měly 62 centimetrů. V průběhu roku se 
podařilo Davidu Fialovi získat mnoho sponzorských darů, které budou využity jako 
ceny při rybářských závodech během následujících let. „Děkuji mu za snahu. Jedná se 
o následující sponzory - Rybářské potřeby Černý, Vídeňská třída, Znojmo, Na Háčku 
– rybářské potřeby, Pražská ulice, Znojmo, Proficarp – rybářské potřeby, Znojmo 
Oblekovice, Avia Milíčovice a Bazar Hrickovi, Rudoleckého 20, Znojmo,“ vyjmenovala 
Hochová, která tímto děkuje sponzorům za poskytnuté dary. Rovněž jménem Davida 
Fialy děkuje všem, kteří v místním obchodě potravin a v Bistru u kostela přispěli na 
nákup rybářských potřeb pro vítěze v rybářských soutěžích.

NEJVĚTŠÍ KAPR MĚŘIL 62 CM 

Bohužel i letos se v lukovském rybníku objevil problém s vodou přetrvávající 
několik let. V letních měsících je voda vždy zakalená, s velkým množstvím sinic. 
Často dochází ke snížení vodní hladiny a potýkáme se i s nedostatečným přítokem 
vody. U sinic jde především o vadu vzhledu vody, která nijak neohrožuje rybí 
obsádku. Vzhledem k současným proměnlivým klimatickým podmínkám ale nelze 
vyloučit, že k úhynu ryb nemůže v budoucnu dojít. Již před několika lety jsme 
se potýkali s nespokojeností některých rybářů a s nežádoucím úhynem kaprů, 
ale po rozboru vody se neprokázal nedostatek kyslíku, na který bylo v té době 
podezření. Situace se letos zopakovala a opět jsme se setkali s obavami některých 
rybářů nejen o zdraví ryb, ale také o celkový stav vody. O této situaci víme  
a neustále se snažíme nalézt co nejvhodnější řešení současného stavu. Nechceme 
ale jednat ukvapeně, aby nebyla ohrožena rybí obsádka, tak jak se to stalo letos 
v létě. Proto jsme poprosili o radu odborníka z oddělení rybářství a hydrobiologie 
Mendelovy univerzity v Brně. Zde nám bylo doporučeno neprovádět mechanickou 
aeraci, tedy provzdušňování vodní hladiny jakýmkoliv způsobem, protože ta proti 
fotosyntéze sinic a řas nemá šanci. Navíc neodborným zásahem může dojít ke 
zvednutí sedimentu, který je bohatý na organiku a může být opravdu velkým 
konzumentem kyslíku. Pokud tedy ryby nedýchají nouzově u hladiny nebo nehyne 
na nedostatek kyslíku citlivý candát, není třeba mechanického zásahu. Na základě 
tohoto doporučení jsme tak postupovali a k žádným dalším úhynům ve zbývající 
části léta už nedocházelo. Vzhledem k dlouhodobě nevyhovujícímu stavu vodní 
hladiny zastupitelé zvážili možnost využití přípravku PTP Plus od firmy Baktoma, 

ČISTÁ VODA NEJEN PRO RYBY
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od které si nechali zpracovat cenovou nabídku. Použitím tohoto přípravku by mělo 
dojít ke snížení množství organického bahna na dně rybníku, a to bez jakéhokoliv 
mechanického zásahu. Současně by se mělo snížit množství sinic ve vodě a měla 
by se stabilizovat hladina kyslíku ve vodě, která je vhodná pro rybí obsádku. Dokud 
tedy nebudeme mít řádně vyřešen problém s vodou, nebudeme kupovat nové 
ryby. Zastupitel Josef Hrubý upozornil na možnost požádat o finanční podporu 
v Adfors grantu, kam městys jako majitel rybníka přihlásil svůj projekt s názvem 
„Čistá voda nejen pro ryby“. Výsledek budeme znát na konci března. Městys stále 
pracuje na zlepšení prostředí v okolí obou rybníků. Jsou zde nové lavičky. Nové 
odpadkové koše sem budou rozmístěny letos na jaře. Na podzim roku 2022 se 
uskutečnila výměna lávky u stavidla menšího rybníku, kterou zhotovil Karel Hoch. 
Rovněž děkuji všem ochotným a pracovitým spoluobčanům, kteří pomáhali při 
výrobě této lávky i při jejím usazení na místo.

Vladimíra Hochová, 
místostarostka městyse Lukova

Původní a nová lávka

Lukovem tuto sobotu 6. ledna projdou Tři králové a budou v každé domácnosti 
prosit o finanční dar pro lidi, kteří potřebují naši pomoc, protože sami si pomoci 
nemohou. Jsou to vážně nemocní, tělesně a duševně hendikepovaní, umírající, 
opuštěné děti a sociálně slabí. V našem regionu sbírku pořádá Oblastní charita 
Znojmo, která těmto potřebným pomoc zajišťuje.

TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA
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V druhém pololetí roku 2023 oslavili 
významná životní jubilea tito občané Lukova:

Červenec
Fridrich Josef 75 let
Švéda Vítězslav 70 let

Srpen
Kordulová Hana 75 let
Hoch Karel 50 let
Trčková Alena 50 let

Září
Sokolová Libuše 75 let
Raška Jiří 75 let
Nilsen Jostein 70 let

Říjen
Kotlán Jiří 55 let
Havelka Jan 50 let

Listopad
Škorpíková Marie 85 let
Janíčková Miroslava 70 let
Punar Petr 60 let
Nilsen Andrea 55 let

Prosinec
Hrubý Jaromír  60 let
Klebanová Lenka  55 let

Narozené děti v roce 2023 s trvalým pobytem v Lukově:
Matěj Indruch  březen
Mariana Molíková  červen

V druhé polovině roku 2023 jsme se rozloučili:
Vlasta Chladilová  září
Miroslav Pavlíček  listopad
Marie Škorpíková  prosinec

SPOLEČENSKÁ KRONIKA  
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Trojice lukovských běžců – Vojtěch Čabala, Josef Hrubý a Ondřej Šrámek se úspěšně zapojuje 
do běžeckých závodů „Znojemského běžeckého poháru“. Jeho součástí jsou následující 
soutěže. V tradičním „Vánočním běhu Elektrokovu Znojmo“ na Štěpána 25. prosince se 
třicetiletý Vojta Čabala umístil jako druhý. Trať dlouhou necelých 10,6 kilometrů zdolal za 
37 minut 15 vteřin a 47 setin vteřiny. Šestadvacetiletý Ondřej Šrámek obsadil pátou příčku 
žebříčku (40:25:34). 
Nejrychlejším běžcem se Čabala stal v závodě Lahofer Run, který se konal začátkem prosince. 
Trasu kolem zasněžených vinic v okolí Dobšic dlouhou 8,2 kilometru urazil za 30 minut  
a 40 vteřin. Šrámek byl pátý (33:37). 
„Závod na dráze“ byl listopadový vytrvalostní běh, během něhož se závodníci snažili 
uběhnout co nejvíce kilometrů za jednu hodinu na atletickém oválu TJ Znojmo u Husových 
sadů. Jeho vítězem se stal Vojta Čabala, který uběhl za hodinu (pro nesportovce těžko 
uvěřitelných) 16,494 kilometrů. Jedenatřicetiletý Josef Hrubý byl s 15,465 kilometry druhý 
a Ondřej Šrámek s 14,878 kilometry čtvrtý. 
Další listopadová běžecká soutěž „Sokolák Plaveč“ byla dlouhá šest kilometrů. Čabala v ní 

opět získal prvenství s časem 21 minut  
a 37 vteřin a Hrubý doběhl druhý 
(22:38). „Krumlovského běhu“ na 10,9 
kilometrů se v říjnu zúčastnil jen Šrámek, 
který se umístil jako třetí (43:02). 
Vojta Čabala se vloni v létě také zúčastnil 
celostátního závodu „24 hodin v Běhu“ 
v Kladně, kde za tuto dobu urazil  
141 kilometrů a skončil v první dvacítce 
ze dvou stovek závodníků.
Podzimní Avanti běh Podyjím se startem 
v Lukově, se vloni nekonal. V našem 
městysi se uskuteční letos na jaře a jeho 
součástí bude předání diplomů a pohárů 
nejlepším závodníkům „Znojemského 
běžeckého poháru“ za rok 2023. Běžci 
najdou zázemí v penzionu Adalbert, kde 

bude také start.

Běžci sbírali zlaté a stříbrné medaile

SPORT

„Závod na dráze“ - první Vojta Čabala 
(uprostřed), druhý Josef Hrubý (vlevo)  
a čtvrtý Ondřej Šrámek 
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Klub stolního tenisu v Lukově dosáhl v sezoně 2022 až 2023 historicky nejlepšího 
umístění ve třetí Městské lize stolního tenisu Znojmo. Z celkového počtu 
dvanácti účastníků obsadil čtvrté místo. Na tomto úspěchu se nejvíce podílel 
Pavel Rezek, který skončil v jednotlivcích jako osmý. Rovněž Jiří Kotlán, který 
obsadil 15. příčku z celkového počtu 60 hráčů. Za lukovský klub ještě nastoupili 
hráči Jaroslav Klika a Eduard Rezek. 
„V právě probíhající sezoně se nám celkově již tolik nedaří. Po polovině 
letošního ročníku jsme až na desátém místě tabulky. Na tomto výsledku se 
zřejmě podepsala skutečnost, že kvůli probíhající rekonstrukci lukovského 
kulturního domu nemáme kde trénovat a scházíme se pouze na zápasy,“ sdělil 
za lukovské stolní tenisty Eduard Rezek, který děkuje Vojtěchovi Čabalovi za to, 
že jim umožnil hrát domácí zápasy v prostorách penzionu Adalbert.
Lukovští stolní tenisté uspořádali vloni turnaj. Jeho vítězem se stal Pavel Rezek, 
který ve finále porazil Pavla Šlapala. Jako třetí se umístil Jiří Kotlán. 

Účastníci lukovského turnaje ve stolním tenisu

Stolní tenisté byli v městské lize čtvrtí
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Lukovskou obec poznamenaly nejenom události bezprostředně související s českým  
a moravským stavovským povstáním v první polovině dvacátých let 17. století, ale postihly ji  
i události let dvacátých a třicátých. Moravské prameny té doby vypovídají o perzekucích císař-
ských úřadů, ale hlavně zachycují nářek a lamentace moravských měst, městeček i vsí nad 
řáděním zesurovělé soldatesky všech válčících stran bez rozdílu, nad nuceným ubytováním, 
daněmi, výpalným, loupením, znásilňováním žen, ožebračováním, a někdy i vypalováním osad 
a vražděním zuboženého civilního obyvatelstva. O Lukovu se sice v tomto směru nezmiňují 
žádná dochovaná svědectví, ale určitě, přes pragmatickou snahu více méně bezmocné 
vranovské vrchnosti, strádal jako ostatní vsi a městečka. Zmíníme v této souvislosti jen zatížení 
kraje za generalátu Albrechta z Valdštejna, který v letech 1631–1632 u Znojma shromažďoval 
a budoval mnohatisícovou císařovu armádu, na jejíž výživě a vyzbrojení se musela podílet  
i všechna podyjská dominia.

Těžce na Lukov a jeho bezprostřední okolí však dolehla léta čtyřicátá, v roce 1642 se totiž 
válka zase na jižní Moravu vrátila. Když o něco později – 6. března 1645 – v bitvě u Jankova 
porazil zkušený a velmi schopný švédský generál Leonhard Torstenson císařskou armádu, 
vzdávalo se mu jedno moravské město za druhým. Svoje brány mu 11. března otevřela 
Jihlava a již okolo 12. března obsadil královské město Znojmo. Na úspěšný odpor se mu ale 
postavila císařská posádka vranovského hradu, zřejmě s vědomím generála Jana Arnošta 
Scherfenberga,1/ tehdejšího vlastníka dominia, jehož součástí byl i poddanský Lukov. A, což 
nás nejvíc zajímá, v tom samém roce jeden z jeho oddílů oblehl, dobyl a pobořil Nový Hrádek, 
tedy již několikrát zmíněné opevněné panské sídlo, situované v jižním směru jen 2,8 kilometru 
vzdušnou čarou od lukovského kostela. Této události si pro její zásadní lokální význam proto 
všimneme podrobněji.   

Nejstarší zprávu o ní podává až v roce 1837 respektovaný historik 19. století Gregor Wolny 
ve své moravské Topografii2/ ale bez podrobností a bez odkazu na pramen. Je však jisté, že 
k vyvrácení hradu v zmíněném roce 1645 došlo. Švédové v tu dobu skutečně táhli Podyjím 
a dobývali, obsazovali nebo ničili vsi i města a jednotlivá místa odporu – například vypálili 
Štítary.3/ Navíc stupeň a charakter destrukce novohrádeckého opevnění odpovídá plánovitě  
a s rozmyslem provedenému válečnému podniku. 

Ten zřejmě probíhal ve dvou směrech. V tom prvním Torstensonovi vojáci pronikli před 
mladší přední hrad skrze vstupní část hradu, tedy přes předsunuté opevnění přehrazující cestu 
a přes tehdejší most umožňující překonání čelního příkopu. Dál postupovali starou cestou až 
na velké nádvoří. Současně na protilehlém svahu za řekou, tedy na rakouské straně, vybudovali 
dělostřelecké šance a odtud děly ničili méně přístupný a lépe opevněný starší lucemburský 

10. část
HISTORICKÁ PŘÍLOHA

STRASTI A BÍDA VÁLEČNÝCH
A POVÁLEČNÝCH LET (1618 – 1680) - pokračování

Obsazení Nového Hrádku a lukovského městečka Švédy



LUKOVSKÝ  ZPRAVODAJ

15

Lukovský zpravodaj zima 2024

hrad. Jeho nižší parkánová hradba, 
přesněji její krátký úsek přivrácený k Dyji 
a pro tuto dělostřelbu otevřený, je aspoň 
dnes v rozvalinách zanesených hlínou  
a vegetací, ze stejného směru částečně 
utrpěla i koruna vyšší hradby obklopující 
oválné jádro hradu. 

Tezi o ostřelování z protilehlého 
rakouského kopce podporuje  
i nález z roku 1930, při kterém bylo 
objeveno 20 celých kamenných koulí  
z eggenburgského mušlového vápence 
a 10 koulí rozlomených o průměru od 
10 do 30 cm.4/ Dvě z nich byly později 
zapuštěny do zdiva pod klíčovou 
střílnou nad čelním příkopem, několik 
nárazem poškozených zdobí dodnes 
západní křídlo mladšího hradu. Toto 
dělostřelecké střelivo, aspoň to s větší 
ráží, totiž odpovídá houfnicím užívaným 
k dálkové, nepřímé a účinné palbě 
horní skupinou úhlů, tedy po balistické 
křivce. Tuto interpretaci podporuje 
i zpráva o tom, že Švédové získali ve 
velkém množství identickou kamennou munici jako válečnou kořist – spolu s 23 novými 
děly, a to krátce před tím, po zmíněné bitvě u Jankova. A ještě ji posílili o zásoby z obsazené 
Jihlavy. 5/ Určitým argumentem může v tomto smyslu být i způsob, jakým se tehdy pokoušeli 
dobývat vranovský hrad – také dělostřelbou z protilehlých kopců na jižní straně a opět stejným 
kamenným střelivem.

Konkrétní průběh obléhání, jeho časové souvislosti, ztráty na životech, odhodlanost asi 
nepříliš početných obránců, kteří se nejspíš po čase vzdali, také počet, technické možnosti 
a motivace útočníků – to všechno již dnes postihnout nelze, aspoň z námi dostupných  
a zkoumaných pramenů. Můžeme se však na základě některých lokálních indicií a také dobových 
analogií pokusit odpovědět na otázku, jak se tato válečná aktivita projevila v samotném Lukově. 

Městečko bylo v každém případě obsazeno a jeho obyvatele musel zachvátit strach. Bez 
ja-kýchkoli pochyb, pokud to stihli, stejně jak poddaní z okolních vsí vranovského panství i z dal-
ších dominií, prchali s rodinami ze svých domovů do okolních lesů, někteří i s dobytkem, také ale 
do vzdálenějších míst, která je měla větší šanci ochránit. Spoléhali se sami na sebe, vranovská 
vrchnost jim pomoci nemohla. A ti, kteří zůstali nebo zůstat museli, se stali svědky násilného 
rabování a logistických, ubytovacích a asi i zdravotních opatření švédských obléhatelů. 

Lukov totiž nějakou dobu musel sloužit jako jejich týlové zázemí. Předpokládáme, že v něm 
byly na opuštěných nebo i na neopuštěných poddanských usedlostech, jen nepatrně vzdálených 
od novohrádeckého bojiště, ustájeny koně, zřízeny ubytovny vojáků, sklady zbraní, munice 

Švédský generál Leonhard Torstenson, jehož 
vojsko okupovalo na sklonku třicetileté 
války velkou část Moravy a v roce 1645  
i Lukov
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Poznámky:
1/ 
Matějek, František: Morava za třicetileté války. Praha 1992, s. 313-318.
2/ 
Wolny, Gregor: Markgraffschaft Mähren. Znaimer Kreis, III. Band. Brünn 1837, s. 202.
3/ 
Peřinka, F. V.: Vlastivěda moravská, Vranovský okres (č. 70), s. 175. – O Švédech v Podyjí viz  například i Dudík, 
Béda: Schweden in Böhmen und Mähren 1640-1660. Wien 1879, s. 128, 131.
4/ 
Hodeček, Dalibor – Kroupa, Petr – Szabó, Katalin – Šabatová, Lenka: Zřícenina hradu Nový Hrádek. Stavebně 
historický průzkum. Strojopis. Brno, 2003, s. 10.
5/ 
Janíček, Karel – Janíčková, Miroslava: Státní zámek Vranov nad Dyjí. Průvodcovský text. První prohlídkový 
okruh. Vranov nad Dyjí 2013, s. 46. Na destrukcích hradu, které jsou dnes pozorovány, se kromě švédské 
dělostřelby podílely i jiné vlivy – destrukční působení klimatu, nedostatečná údržba, síla rostoucí vegetace 
narušující statiku zdiva, vyloučit nelze ani zemětřesení, které postihlo v roce 1754 část rakouského Waldviertelu.
6/ 
Klíma, Arnošt: Dlouhá válka 1618–1648. Praha 1996, s. 121–152.
7/ 
Matějek, František: Morava za třicetileté války, Praha 1992, s. 318.
8/ 
Tamtéž, s.  377–380.

a potravin, polní lazaret pro zraněné, možná další služby. S vysokou pravděpodobností byl  
k těmto či podobným účelům využíván i interiér částečně destruovaného lukovského kostela.   

Dnes si nedokážeme představit bídu 
místních obyvatel, hlad a zase hlad, 
jejich vzrůstající zápas o přežití,6/ který 
trval zhruba od března do září 1645, 
kdy Švédové po neúspěšném pokusu  
o dobytí Vídně Znojemsko opustili.7/ Tím 
však utrpení ožebračených lukovských 
poddaných neskončilo. Pokud se vrátili 
domů, a jistě aspoň část z nich k tomu 
neměla žádnou vůli, museli se vyrovnat 
s tím, že jejich ladem ležící, neosetá  
a neobdělaná pole je aktuálně neuživí, 
že ceny potravin strmě stoupají a že –  
i když dávat na válku není z čeho – tlak 
státu v tomto směru nepolevuje.8/ 

To vše se významně podílelo na 
těžce postižené hospodářské kondici 
obce a na výrazném snížení jejího 
významu. Z Lukova se stala běžná, 
částečně vylidněná poddanská ves, 
již s většinou německého či německy 
hovořícího obyvatelstva, která po řadu 
následujících desetiletí těžce zápasila  
o bývalou prosperitu.

Pohled z přístupového mostu na hradební 
klíčovou střílnu s kruhovou průstřelnicí 
a úzkým obdélným průhledítkem, poblíž 
dvě dodatečně zazděné kamenné koule  
z dělostřeleckého ostřelování hradu Švédy  
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Posvícení - 2. záříPosvícení - 2. září
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Drakiáda - 8. říjnaDrakiáda - 8. října
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Rozsvícení vánočního stromu 2. prosinceRozsvícení vánočního stromu 2. prosince
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Mikulášská nadílka 2. prosince Mikulášská nadílka 2. prosince 
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